
Zápis z třetího zasedání Kolegia expertů k výkonu rozsudků 
Evropského soudu pro lidská práva a provádění Evropské úmluvy o lidských právech 

konaného dne 12. června 2017 

 

Dne 12. června 2017 se na Ministerstvu spravedlnosti konalo od 14 hodin třetí zasedání Kole-
gia expertů k výkonu rozsudků Evropského soudu pro lidská práva a provádění Evropské úmluvy o 
lidských právech (dále jen po řadě „Kolegium“, „Soud“ a „Úmluva“) jako poradního orgánu vládního 
zmocněnce pro zastupování České republiky před Soudem.  

(…) 

II. AKTUÁLNÍ STAV VĚCÍ PROJEDNÁVANÝCH NA MINULÉM ZASEDÁNÍ KOLEGIA  

 D. H. A OSTATNÍ PROTI ČESKÉ REPUBLICE  

Zástupce KVZ P. KONŮPKA vyrozuměl přítomné, že Výbor ministrů Rady Evropy přijal pozitivně 
aktualizovaný akční plán předložený v únoru 2017, a to zejména reformu posilující inkluzivní prvky 
v systému základního vzdělávání. I když Výbor ministrů vnímá, že doposud zůstávají relevantní statis-
tická data téměř neměnná, tedy že stále cca 31 % romských žáků je vyčleněno mimo hlavní vzdělávací 
proud, vyjádřil pochopení pro skutečnost, že se přijaté změny ještě nemohly výrazněji projevit 
v praxi, jelikož příslušná novelizace školského zákona nabyla účinnosti teprve v září 2016. Výbor mi-
nistrů nicméně vyjádřil přesvědčení, že statistické údaje by již přibližně za rok měly být s to doložit 
pozitivní trend. Rozsudek nebyl navržen na ústní projednání na červnovém zasedání Výboru ministrů, 
což rovněž dokládá důvěru v účinnost přijatých opatření. Další zprávu o vývoji bude vláda předkládat 
v únoru 2018, přičemž lze očekávat její projednávání nejpozději v červnu téhož roku. 

Zástupkyně Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy (dále jen „MŠMT“) D. PRUDÍKOVÁ 
uvedla, že systém podpůrných opatření je funkční, již v tomto školním roce ve školách působí mj. 
stovky asistentů pedagoga. Reforma je zajištěna i finančně, když vláda schválila navýšení finančních 
prostředků na tento účel již pro tento rok. 

Zástupce Ministerstva zahraničních věcí (dále jen „MZV“) M. BOUČEK doplnil, že jde již o druhé 
rozhodnutí v řadě, které bylo ze strany Výboru ministrů přijato v dané záležitosti bez ústního projed-
nání; v minulosti byl přitom rozsudek projednáván jednou za tři měsíce. Svědčí to o důvěře Výboru 
ministrů v účinnost provedené reformy, která jde nicméně ruku v ruce s očekáváním, že v brzké době, 
nejdéle v horizontu dvou let, přinese hmatatelné výsledky. Pakliže se opakovaně podaří vykázat zá-
sadní pokles romských žáků mimo hlavní vzdělávací proud, lze očekávat, že by mohlo dojít i k přijetí 
závěrečné rezoluce, jíž by byl výkon dohledu uzavřen. 

Závěry: 

Kolegium vzalo na vědomí stav výkonu rozsudku i výhled, za jakých okolností bude možné 
považovat rozsudek za vykonaný. 
 

V Praze dne 14. září 2017. 


